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REVISTA PRESEI 

Cuprins: 

• INCIDENTE în plenul Camerei Deputatilor: Parlamentarii AUR au protestat, sedinta a fost 

intrerupta 

• Curtea Constitutionala, asteptata sa anunte data dezbaterii pe sesizarea premierului 

privind motiunea de cenzura 

• Presedintele Senatului, Anca Dragu, a sesizat la CCR un conflict de natura constitutionala 

intre Guvern si Parlament/ Premierul Citu, acuzat ca refuza sa vina in Parlament pentru un 

vot de incredere 

• Camera Deputatilor: Ministrul Energiei - miercuri, la 'Ora Guvernului' 

• Scumpirile din energie, discutate la Palatul Cotroceni cu seful ENEL. Pe termen scurt, 

Guvernul a promis ca, de la 1 noiembrie, milioane de români vor fi ajutati sa-si plateasca 

facturile de incalzire din aceasta iarna 

• Presedintele patronatelor din constructii, anunt SOC: Preturile locuintelor se vor dubla 

cel putin, pâna la nivelul din UE 

• Mediul de afaceri, scrisoare deschisa adresata presedintelui Iohannis si partidelor: 

Prelungirea crizei politice poate insemna pasi mari inapoi. Presiunea pe curs, inflatia, 

posibile sincope in PNRR ar putea deraia Romania din procesul de dezvoltare. 

• Ministrul interimar al Sanatatii, DEZLANTUIT, catre sefii DSP: Nu ma intereseaza cifre pe 

hartie. Vreau VERIFICARI in spitale 

• Senatorii au respins OUG privind contributia personala pentru serviciile de spitalizare 

continua oferite de privati 

• ULTIMA ORA | CCR a decis in unanimitate: O parte din Statutul politistului, declarata 

neconstitutionala 

• CCR discuta sesizarea presedintelui Iohannis privind Legea care pedepseste incitarea la 

ura sau discriminare 
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• Amanare pentru proiectul Romania Educata: Hotararea de guvern privind 

implementarea, adoptata cel mai devreme saptamana viitoare, desi termenul initial era 10 

septembrie 

• Elevii din invatamantul primar vor putea beneficia de transport specializat gratuit din 

anul scolar viitor 

• Ministerul Educatiei: Inscrierile la concursul de director - online, pe o platforma dedicata 

• Romania, printre tarile cu cele mai putine zile de scoala. Cerintele elevilor de prelungire 

a duratei cursurilor, neascultate si in acest an 

• APIA primeste de miercuri cereri de finantare pentru impaduriri 

• Cifra de afaceri din industrie a scazut usor in iulie fata de iunie (-1,7%), influentata atat 

de reducerea comenzilor, cat si de scaderea productiei. Totusi, este cu un sfert peste cea 

din primele sapte luni din 2020, ajutata de industria prelucratoare. 

• A inceput votul online pentru alegerea presedintelui USR PLUS. Cei trei competitori sunt 

Dan Barna, Dacian Ciolos si Irineu Darau 

• Ministrul Afacerilor Externe a avut o convorbire telefonica cu consilierul pentru 

securitate nationala al presedintelui SUA 

• Parchetul European (EPPO), condus de Laura Codruta Kovesi, a deschis de la 1 iunie pana 

in prezent 300 de investigatii ce vizeaza posibile cazuri de frauda cu fonduri europene in 

valoare de aproximativ 4,5 miliarde de euro. 

• Ursula von der Leyen prezinta Starea Uniunii Europene in fata Parlamentului European 

• Parlamentul European considera ca parteneriatele si casatoriile intre persoane de acelasi 

sex ar trebui recunoscute in intreaga UE. Cere Comisiei Europene sa ia masuri impotriva 

Romaniei, Ungariei si Poloniei pentru incalcarea valorilor UE. 

• Reuters: Statele Unite si Uniunea Europeana vor anunta la finalul acestei saptamani o 

intelegere privind reducerea accelerata a emisiilor de gaz metan, masuri cu impact imediat 

asupra industriei energetice, a agriculturii si asupra managementului deseurilor. Vor 

incerca sa atraga in acord alte cateva zeci de state, pana in noiembrie. 
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• INCIDENTE în plenul Camerei Deputaților: Parlamentarii AUR au 

protestat, ședința a fost întreruptă 

Şedinţa de plen a Camerei Deputaţilor, care a început la ora 16,00, a fost suspendată 

mai multe minute, din cauza unui protest al deputaţilor AUR. 

Deputaţii AUR s-au aşezat în faţa scaunelor din sala de plen şi au afişat hârtii cu mesajul 

"Supuneţi la vot moţiunea". 

Preşedintele de şedinţă, liberalul Florin Roman, a anunţat iniţial că a luat act de protest şi 

i-a invitat pe aceştia să se aşeze. 

Ulterior, el a anunţat că suspendă şedinţa de plen, până când deputaţii AUR vor reveni 

pe scaune. 

Şedinţa a fost reluată, după ce Florin Roman a discutat de liderul deputaţilor AUR, 

George Simion. 

Venit la microfon, George Simion a solicitat ca moţiunea de cenzură să fie supusă la vot. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• Curtea Constituţională, aşteptată să anunţe data dezbaterii pe 

sesizarea premierului privind moţiunea de cenzură 

Curtea Constituţională a României ar putea anunţa termenul la care urmează să fie 

dezbătută sesizarea premierului Florin Cîţu cu privire la existenţa unui conflict juridic 

dintre Parlament şi Guvern pe tema moţiunii de cenzură a USR PLUS şi AUR, după ce 

părţile implicate au primit termen până miercuri să transmită punctele de vedere. 

Prim-ministrul a depus la Curtea Constituţională o sesizare cu privire la existenţa unui 

conflict juridic de natură constituţională dintre Parlament şi Guvern în care se invocă o 

conduită "neconstituţională, deopotrivă neloială şi abuzivă, faţă de autoritatea 

executivă", întrucât moţiunea de cenzură a fost iniţiată, depusă şi comunicată cu 

"încălcarea dispoziţiilor constituţionale ale articolului 113 alineat (2) din Constituţie". 
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"În opinia noastră, există un conflict în sensul articolului 146 litera e) din Constituţie, 

întrucât Parlamentul României, prin Preşedintele Camerei Deputaţilor, a transmis 

Guvernului României o moţiune de cenzură iniţiată, depusă şi comunicată cu încălcarea 

dispoziţiilor constituţionale ale articolului 113 alineat (2) din Constituţie, ceea ce se 

constituie într-o conduită neconstituţională, deopotrivă neloială şi abuzivă, faţă de 

autoritatea executivă şi care a generat o situaţie conflictuală a cărei origine rezultă chiar 

din textul constituţional. Astfel, în prezenta cerere, solicităm instanţei de contencios 

constituţional să constate existenţa unui conflict juridic de natură constituţională între 

Parlamentul României, pe de o parte, şi Guvernul României, pe de altă parte, născut din 

încălcarea dispoziţiilor constituţionale cu privire la modul în care a fost iniţiată şi depusă 

moţiunea de cenzură, respectiv din încălcarea dispoziţiilor constituţionale cu privire la 

modul în care moţiunea de cenzură iniţiată şi depusă contrar Constituţiei a fost 

comunicată ulterior Guvernului", se explică în sesizare. 

Potrivit documentului, "Parlamentul României, prin Preşedintele Camerei Deputaţilor, a 

încălcat dispoziţiile constituţionale cu privire la obligaţia comunicării moţiunii de cenzură 

către Guvern în aceeaşi zi cu depunerea acesteia, în speţă în data de 3 septembrie 2021. 

De asemenea, Parlamentul României, prin Preşedintele Camerei Deputaţilor, cu 

încălcarea Constituţiei şi a prevederilor regulamentare, a comunicat o moţiune de 

cenzură iniţiată şi depusă cu nerespectarea condiţiilor constituţionale privind numărul 

minim de semnături valide care să reflecte manifestarea de voinţă a unei pătrimi din 

numărul parlamentarilor la data iniţierii respectivei moţiuni de cenzură". 

Aceste aspecte sunt de natură să creeze o situaţie juridică conflictuală generată de 

modul neconstituţional în care Parlamentul a înţeles să declanşeze controlul parlamentar 

prin moţiune de cenzură cu consecinţe "grave" asupra bunei desfăşurări a activităţii 

Guvernului în planul politicii interne şi externe a ţării, respectiv a bunei funcţionări a 

administraţiei publice, susţine Executivul. 

"Într-un stat de drept în care principiul separaţiei puterilor în stat este respectat, 

controlul parlamentar prin moţiune de cenzură angajează un raport juridic între 

Parlament (puterea legislativă) şi Guvern (puterea executivă), control care trebuie însă 

subsumat principiului conformităţii derulării procedurilor parlamentare cu Legea 

fundamentală.  
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În ceea ce priveşte situaţia litigioasă supusă judecăţii Curţii Constituţionale, aceasta are 

un caracter juridic, întrucât vizează aspectele procedurale de rang constituţional privind 

iniţierea, depunerea şi comunicarea moţiunii de cenzură. Astfel, în opinia noastră, în 

derularea procedurilor prevăzute de articolul 113 din Constituţie, Parlamentul a adoptat 

o conduită neconstituţională, care nesocoteşte condiţiile de validitate necesar a fi 

întrunite pentru iniţierea, depunerea şi comunicarea unei moţiuni de cenzură, ceea ce 

are ca efect afectarea vicierea etapelor ulterioare: a prezentării, dezbaterii şi, eventual, 

adoptării respectivei moţiuni de cenzură", se mai explică în sesizarea către CCR. 

De asemenea, se adaugă în document, situaţia juridică litigioasă are natură 

constituţională având în vedere că moţiunea de cenzură ţine de domeniul dreptului 

constituţional şi reprezintă un instrument constituţional de realizare a controlului 

parlamentar asupra activităţii Guvernului, iar sesizarea vizează "interpretarea articolului 

113 alineat (2) din Constituţie prin raportare la actele şi faptele realizate de Parlamentul 

României, care, dacă se constată a fi contrare normelor constituţionale, au generat şi un 

blocaj constituţional din perspectiva deplinei şi bunei desfăşurări a activităţii 

Guvernului". 

"Totodată, prin raportare la rolul Curţii Constituţionale de garant al supremaţiei 

Constituţiei şi în considerarea atribuţiei sale constituţionale de a soluţiona conflicte 

juridice de natură constituţională între autorităţile statului, exclusiv cu privire la 

procedura controlului parlamentar prin moţiune de cenzură, învederăm instanţei de 

contencios constituţional că singura soluţie constituţională pentru înlăturarea 

consecinţelor juridice ale unei moţiuni de cenzură iniţiate, depuse şi comunicate cu 

încălcarea Constituţiei este admiterea prezentei cereri", transmite Guvernul. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Președintele Senatului, Anca Dragu, a sesizat la CCR un conflict de 

natură constituțională între Guvern și Parlament/ Premierul Cîțu, 

acuzat că refuză să vină în Parlament pentru un vot de încredere 

Președintele Senatului Anca Dragu a anunțat, marți dimineața, că a sesizat Curtea 

Constituțională asupra unui conflict juridic între Parlament și Guvern.  
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Dragu susține că după demiterea ministrului justiției, Stelian Ion și demisia miniștrilor 

USR PLUS, premierul Florin Cîțu avea obligația ca în termen de cinci zile să facă noi 

propuneri de miniștri.  

În opinia președintelui Senatului, s-a schimbat compoziția politică a Guvernului iar 

premierul ar fi trebuit să vină în Parlament pentru un nou vot de încredere, potrivit 

Constituției. 

Cele mai relevante declarații despre sesizarea transmisă la CCR 

Pe de altă parte trimit un al doilea document către CCR, cerere de soluționare a 

conflictului juridic dintre Parlament și Guvern, conflict născut din încălcarea dispozțițiilor 

constituționale, din cauză obținerii acordului parlamentului pentru schimbarea 

compoziții politice a guvernului. 

În data de 2 septembrie 2021 am asistat la schimbarea ministrului justiției, Stelian Ion, în 

7 și 8 septembrie sunt demisiile celorlalți miniștri USR PLUS, în 8 septembrie avem o 

scrisoare semnată de Barna și Ciolo către premier atrăgându-se atenția asupra 

schimbării compoziției politice a guvernului. Avem termen de 5 zile pentru a fi transmise 

noile propuneri. Prin faptul că premierul nu transmite noile propuneri, împiedică 

Parlamentul să să-și dea acordul. 

În 12 septembrie ar fi trebuit ca premierul să facă aceste propuneri și să transmită către 

Parlament noile propuneri și noua structură politică – art. 85 din Constituție. 

Pe de altă parte, Anca Dragu a mai spus că a transmis la CCR un document, în care care 

contestă conflictul de natură constituțională invocat de Guvern de această dată în ce 

privește depunerea moțiunii de cenzură de către USR PLUS și AUR. 

”Moțiunea de cenzură este un instrument de control asupra activității guvernului și 

aratăm că nu se constituie nici un fel de blocaj al activității celor două instituții. Nu mai 

un blocaj ar sta la baza unui conflict juridic de natură constituțională. Este un conflict 

politic care de la nivelul guvernului se dorește a fi transformat într-un conflict juiridic de 

natură constituțională”, a mai spus Dragu. 
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Guvernul a solicitat miercurea trecută Curţii Constituţionale să constate existenţa unui 

conflict juridic de natură constituţională între Parlamentul României, pe de o parte, şi 

Guvernul României, pe de altă parte, născut din încălcarea dispoziţiilor constituţionale cu 

privire la modul în care a fost iniţiată şi depusă moţiunea de cenzură USR PLUS – AUR, 

respectiv din încălcarea dispoziţiilor constituţionale cu privire la modul în care moţiunea 

de cenzură iniţiată şi depusă contrar Constituţiei a fost comunicată ulterior Guvernului. 

În documentul semnat de premier, Ludovic Orban este acuzat că a încălcat prevederile 

constituţionale pentru că nu a comunicat Guvernului moţiunea în ziua în care a fost 

depusă şi pentru că ulterior a comunicat o moţiune ”iniţiată şi depusă cu nerespectarea 

condiţiilor constituţionale privind numărul minim de semnături valide”. 

Curtea Constituţională (CCR) va dezbate sesizarea Guvernului privind moţiunea de 

cenzură depusă de USR PLUS şi AUR abia după congresul PNL din 25 septembrie. 

(Sursa: G4media.ro) 

 

• Camera Deputaţilor: Ministrul Energiei - miercuri, la 'Ora Guvernului' 

Ministrul Energiei, Virgil Popescu, este aşteptat miercuri în plenul Camerei Deputaţilor, la 

"Ora Guvernului". 

Dezbaterile politice, solicitate de grupul parlamentar al minorităţilor naţionale, au ca 

temă "Situaţia creşterii explozive a facturilor la energie". 

Joia trecută, plenul reunit al Parlamentului a aprobat, cu 339 de voturi "pentru" şi o 

abţinere, proiectul de hotărâre privind înfiinţarea unei comisii de anchetă pentru 

stabilirea cauzelor creşterii substanţiale a preţurilor gazelor naturale şi energiei electrice. 

Ministrul Virgil Popescu a anunţat atunci, într-o postare pe Facebook, că a votat pentru 

înfiinţarea comisiei parlamentare de anchetă. 

"Am votat pentru înfiinţarea comisiei parlamentare care anchetează creşterea preţului la 

energie şi gaze deoarece îmi doresc să afle toţi românii cauzele pentru care preţurile au 

crescut. Iată unul dintre motive: nu s-a mai pus în funcţiune nicio unitate nouă de 

producţie a energiei electrice din anul 2015, de la construirea capacităţilor de 

energie regenerabilă", a scris ministrul.  
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El preciza că în prezent se lucrează la o ordonanţă ce vizează "protecţia a milioane de 

români împotriva creşterii preţului la energie electrică şi gaze naturale". 

"Mă uit în urmă şi văd ce miniştri au fost... şi voi veni la audieri ca să explic ce s-a 

întâmplat şi ce se întâmplă, acum, în sistemul energetic naţional. Voi arăta, de 

asemenea, măsurile pe care le luăm pentru protejarea consumatorilor casnici.  

La minister lucrăm, în momentul de faţă, la o ordonanţă pentru protecţia a milioane de 

români împotriva creşterii preţului la energie electrică şi gaze naturale. Ordonanţa vine 

în completarea Legii consumatorului vulnerabil din energie", informa Virgil Popescu. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Scumpirile din energie, discutate la Palatul Cotroceni cu șeful ENEL. 

Pe termen scurt, Guvernul a promis că, de la 1 noiembrie, milioane de 

români vor fi ajutați să-și plătească facturile de încălzire din această 

iarnă 

Scumpirile de pe piața energiei, dar și investițiile în noi capacități de producție din surse 

regenerabile de energie au fost discutate la Guvern și Președinție, odată cu sosirea în 

România a șefului ENEL. Grupul italian a venit să-și prezinte planurile de dezvoltare, în 

timp ce autoritățile au adus în discuție și soluțiile pentru protejarea consumatorilor 

vulnerabili, după ce preţurile utilităţilor au crescut galopant. 

Timp de 45 de minute au discutat reprezentanții de la cel mai înalt nivel al grupului 

italian cu șeful Guvernului și cu ministrul Energiei. Au vorbit mai ales despre investițiile 

pe care italienii vor să le facă în România, în energie verde și în dezvoltarea rețelelor de 

distribuție. Pe termen lung, astfel de investiții ar trebui să aducă o reducere a prețurilor 

din energie. 

Premierul a anunțat ulterior că a discutat cu oamenii de afaceri italieni despre 

provocarea de a atinge tranziţia energetică fără costuri exorbitante, astfel încât să fie 

avantajos pentru consumatori şi întreaga economie. 

După întâlnirea de la Guvern, delegația condusă de Francesco Starace a ajuns la 

Palatul Cotroceni.  
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S-au discutat și problemele de pe piața europeană și locală a energiei, care au dus la 

scumpiri și la îngrijorări în rândul consumatorilor casnici și industriali. Președintele Klaus 

Iohannis a transmis conducerii ENEL că este necesar un efort comun al companiilor și 

autorităților statului pentru găsirea celor mai potrivite măsuri de protejare a 

consumatorilor vulnerabili. 

Pe termen scurt, Guvernul a promis că, de la 1 noiembrie, milioane de români vor fi 

ajutați să-și plătească facturile de încălzire din această iarnă. 

Surse guvernamentale spun că până la 40% din facturi ar urma să fie compensate, iar 

pentru scăderea prețurilor se analizează și eliminarea accizelor din prețul energiei. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

• Președintele patronatelor din construcții, anunț ȘOC: Prețurile 

locuințelor se vor dubla cel puțin, până la nivelul din UE 

Preţurile locuinţelor din România vor creşte către preţurile locuinţelor din ţările Uniunii 

Europene, unde sunt de la de două ori mai mari decât în România, până la de 5 ori mai 

mari, a declarat, marţi, preşedintele Federaţiei Patronatelor Societăţilor din Construcţii 

(FPSC), Cristian Erbaşu, la finalul unui eveniment organizat cu ocazia Zilei Naţionale a 

Constructorului. 

"În condiţii normale, în condiţiile în care nu vom avea o criză, dacă ne vom reveni din 

punct de vedere economic, este evident că preţurile apartamentelor vor tinde spre 

preţurile din Uniunea Europeană. Diferenţa dintre noi şi ei este de la simplu la dublu, 

cum şi în construcţii, ceea ce se construieşte în România, să zicem la nivel de 

apartamente, în momentul de faţă 600 de euro pe metru pătrat, în Polonia se 

construieşte cu 1.000-1.200 de euro. Nu mai vorbim în ţările din Vest, unde se 

construieşte cu peste 2.000-2.500 de euro. Aceleaşi apartamente se vând în România cu 

1.000-1.200 (de euro pe metru pătrat construit, n.r.). Acolo (în Polonia, n.r.) se vând cu 

peste 2.000, iar în Vest se vând cu undeva la 5.000 de euro pe metru pătrat. Deci în 

direcţia asta ne ducem", a afirmat Cristian Erbaşu. 

Liderul patronatelor din construcţii a apreciat că, deşi în România preţul de 

construire este încă mic, acesta nu va mai rămâne mic pentru mult timp.  
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"În România preţul de construire este încă mic, dar nu va mai rămâne mult timp la acest 

nivel, iar taxele pe proprietate sunt încă reduse faţă de ţările din Vest. Sper ca şi noi, aşa 

cum au făcut-o ţările dezvoltate economic, să găsim soluţie la nivel politic, oamenii 

implicaţi politic să înţeleagă că munca trebuie mult mai puţin impozitată, iar dacă 

trebuie să impozităm, să impozităm alte lucruri.  

Ştim bine că avem multe zone unde suntem mult sub impozitele aplicate de ţările din 

Vest", a menţionat Cristian Erbaşu. 

Preşedintele Federaţiei Patronatelor Societăţilor din Construcţii a subliniat că preţul 

locuinţelor va scădea doar în cazul în care va apărea o criză economică dură. 

"Nu este o veste bună, din păcate, pe care o dau celor care doresc să cumpere: dacă se 

gândesc că se vor ieftini apartamentele, acest lucru se va întâmpla doar dacă vom intra 

într-o criză foarte mare. Şi nu cred că cineva şi-ar dori să intrăm într-o criză, pentru că, 

chiar dacă se ieftinesc apartamentele, nu toţi vor avea posibilitatea să le cumpere, chiar 

ieftine fiind", a precizat Cristian Erbaşu. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• Mediul de afaceri, scrisoare deschisă adresată președintelui Iohannis 

și partidelor: Prelungirea crizei politice poate însemna pași mari înapoi. 

Presiunea pe curs, inflația, posibile sincope în PNRR ar putea deraia 

România din procesul de dezvoltare. 

Confederația Patronală Concordia, care reprezintă în acest moment 15 dintre cele mai 

puternice sectoare din economie (automotive, energie și utilități, financiar-bancar, 

hotelier, IT, retail, transport), cu un total de peste 350 de mii de angajați și mai mult de 

două mii de companii, a transmis o scrisoare deschisă tuturor ”liderilor politici pentru a 

găsi o cale rapidă de a ajunge în cel mai scurt timp la numitorul comun care să asigure 

bunăstarea României și a cetățenilor ei”. 

Scrisoarea descrisă adresată președintelui Iohannis: 

Membrii Confederației Patronale Concordia își exprimă speranța că momentul 

de criză politică pe care îl traversează România se va încheia cât mai repede.  
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Așteptările cetățenilor, pe care și mediul de afaceri le împărtășește deopotrivă, sunt ca 

reprezentanții lor în Parlamentul și Guvernul României să pună în plan secund 

problemele de partid cât și agendele politice imediate atunci când mize sociale și 

economice cu impact major asupra vieților tuturor reclamă unitate și colaborare.  

Doar astfel  putem ca împreună, cetățeni, autorități și mediu de afaceri să reușim să 

profităm de momentul de creștere economică în care ne aflăm pentru a construi un 

viitor național și european sustenabil și productiv. 

Am făcut cu toții eforturi pentru a depăși obstacolele ridicate de pandemie și, în ciuda 

dificultăților, am reușit împreună să revenim repede la creștere economică. Este un 

moment de construcție, nu de dezbinare. Prelungirea crizei politice ar putea însemna 

pași mari înapoi, care să ne greveze viitorul. Presiunea pe cursul valutar, inflația, punerea 

în pericol a țintei de reducere a deficitului, posibile sincope în implementarea PNRR sau 

absorbția de fonduri europene ar putea deraia România din procesul de dezvoltare în 

care se află. Mai mult, transformarea digitală și tranziția la economia verde, ca și alte 

reforme structurale încă necesare, vor fi greu de dus la capăt într-un climat de 

instabilitate și fără o viziune comună de dezvoltare națională. 

Stabilitatea și predictibilitatea sunt elementele cheie ale deciziilor de investiții, iar o criză 

politică prelungită ar putea afecta chiar și proiectele aflate în curs de implementare. O 

astfel de criză vine doar să adauge la incertitudinea creată deja de pandemie. Concordia 

este promotor al dialogului pentru dezvoltare, convinsă că acesta este singurul mod în 

care se poate ajunge la o soluție care să servească intereselor cetățenilor. De aceea, 

membrii Concordia fac un apel la toți liderii politici pentru a găsi o cale rapidă de a 

ajunge în cel mai scurt timp la numitorul comun care să asigure bunăstarea României și 

a cetățenilor ei, precum și încrederea acestora că interesele lor primordiale, sociale și 

economice, se află mai presus de mize și calcule politice imediate. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 
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• Ministrul interimar al Sănătății, DEZLĂNȚUIT, către șefii DSP: Nu mă 

interesează cifre pe hârtie. Vreau VERIFICĂRI în spitale 

Cseke Attila, ministrul interimar al Sănătăţii, a solicitat reprezentanţilor direcţiilor de 

sănătate publică ca, în această perioadă, să pună în aplicare planurile de rezilienţă care 

au fost asumate la nivelul fiecărui judeţ. ”Nu mă interesează cifre pe hârtie. Vreau să 

mergeţi să verificaţi în spitale astfel încât tot ce raportaţi să fie real”, le-a transmis 

ministrul. 

”Ministrul interimar al Sănătăţii a susţinut prima videoconferinţă online cu reprezentanţii 

direcţiilor de sănătate publică din teritoriu la care au mai participat secretarii de stat 

Levente Vass şi Andrei Baciu, dar şi conducerea departamentului de asistenţă medicală 

din cadrul Ministerului Sănătăţii şi reprezentantul Departamentului pentru Situaţii de 

Urgenţă. Au fost discutate aspecte legate de pregătirea sistemului sanitar pentru valul IV 

pandemic”, anunţă MS, conform News.ro. 

Cseke Attila i-a asigurat pe directorii direcţiilor de sănătate publică de întregul sprijin în 

perioada mandatului său interimar şi le-a solicitat să acţioneze cu responsabilitate şi 

solidaritate. 

“Mesajul meu către dumneavoastră vreau să fie clar. În pandemie trebuie acţionat, mai 

mult ca oricând, cu responsabilitate şi solidaritate. Nu vreau ca pacienţii dintr-un judeţ 

să fie refuzaţi şi să nu fie trataţi în alt judeţ. De asemenea, nu mă interesează cifre pe 

hârtie. Vreau să mergeţi să verificaţi în spitale astfel încât tot ce raportaţi să fie real” , a 

declarat ministrul interimar Cseke Attila în prima videoconferinţă cu direcţiile de 

sănătate publică. 

În perioada următoare, direcţiile de sănătate publică vor trece la creşterea numărului de 

paturi funcţionale în secţiile de terapie intensivă ale unităţilor sanitare, conform 

planurilor de rezilienţă. De asemenea, ministrul interimar al Sănătăţii le-a solicitat să 

identifice personalul medical care să deservească aceste paturi suplimentare pentru ca 

să fie transferat de către reprezentaţii DSU. 

Mai mult, ministrul Sănătăţii a cerut direcţiilor de sănătate publică să identifice 

materialele sanitare şi medicamentele care sunt în plus în spitale, pentru a fi luate în 

evidenţă şi redistribuite între judeţe, în caz de necesitate.  

(Sursa: news.ro) 
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• Senatorii au respins OUG privind contribuția personală pentru 

serviciile de spitalizare continuă oferite de privaţi 

Proiectul de respingere a OUG nr. 54/2021 a fost adoptat cu 98 de voturi "pentru", 26 

"împotrivă" şi o abţinere  

Senatul a respins marţi, 14 septembrie, în calitate de primă Cameră legislativă sesizată, 

ordonanţa de urgenţă în privința mecanismului gradual de implementare a contribuţiei 

personale suportate de asiguraţi în condiţiile acordării serviciilor medicale în cadrul unor 

furnizori privaţi aflaţi în relaţii contractuale cu casele de asigurări de sănătate. 

Proiectul de respingere a OUG nr. 54/2021 a fost adoptat cu 98 de voturi "pentru", 26 

"împotrivă" şi o abţinere. 

Preşedintele Comisiei pentru sănătate din Senat, Adrian Streinu-Cercel, a informat, în 

plen, că s-a adoptat un raport de respingere a OUG 54/202, deoarece s-a considerat că 

se produce o inechitate între sistemul public şi cel privat. 

"Majoritatea membrilor comisiei, adică 10 din 13, am considerat că se produce o 

inechitate între sistemul public şi cel privat, urmând ca într-un timp ulterior să încercăm 

să creionăm un act normativ care să vină şi să compenseze diferenţele de costuri ale 

actelor medicale, atât în mediul public, cât şi în mediul privat", a precizat el. 

Pe 24 iunie, la data adoptării ordonanţei, fostul preşedinte al Casei Naţionale de 

Asigurări de Sănătate Adrian Gheorghe informa că una dintre noutăţile aduse de actul 

normativ o reprezintă existenţa unui deviz estimativ pe care furnizorul privat va trebui să 

i-l ofere oricărui pacient asigurat care vine să se trateze şi să detalieze ce sume acoperă 

Fondul Naţional Unic al Asigurărilor Sociale de Sănătate pentru rezolvarea cazului şi ce 

sume se percep în plus. 

El puncta că nu este vorba despre coplată, ci despre contribuţia personală, care 

reprezintă o diferenţă dintre tariful decontat din Fondul Naţional Unic al Asigurărilor 

Sociale de Sănătate pentru rezolvarea unui caz şi tariful perceput de un furnizor privat 

de servicii medicale pentru rezolvarea aceluiaşi caz. 
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Potrivit OUG 54/2021, în situaţia în care asiguraţii optează să beneficieze de unele 

servicii medicale la furnizorii privaţi care încheie contracte cu casele de asigurări de 

sănătate, în regim de spitalizare continuă, ambulatoriu clinic de specialitate şi 

ambulatoriu paraclinic de specialitate, respectivii furnizori pot solicita acestor asiguraţi, 

pe baza consimţământului prealabil exprimat în scris, o contribuţie personală pentru a 

acoperi diferenţa dintre tariful practicat de furnizor pentru rezolvarea cazului sau, după 

caz, tarifele serviciilor medicale acordate şi tarifele corespondente suportate din bugetul 

Fondului Naţional Unic de Asigurări Sociale de Sănătate, astfel cum va fi stabilită această 

diferenţă prin Contractul-cadru. 

Contribuţia personală pentru fiecare categorie de serviciu medical urma să fie afişată pe 

pagina de internet şi la sediul furnizorilor privaţi de servicii medicale, fiind plătită de 

către asiguraţi, în mod direct sau printr-o asigurare încheiată în baza unui contract cu o 

societate în domeniu. 

(Sursa: ziare.com) 

 

• ULTIMA ORĂ | CCR a decis în unanimitate: O parte din Statutul 

polițistului, declarată neconstituțională 

Curtea Constituțională a decis, în ședința de marți, că un alineat din Statutul polițistului, 

așa cum era acesta în vigoare anterior modificării din 2018, este neconstituțional. Textul 

de lege vizat face referire la procedura cercetării disciplinare a polițiștilor. 

„În ședința din data de 14 septembrie 2021, Curtea Constituțională, în cadrul controlului 

legilor posterior promulgării, cu unanimitate de voturi, a admis excepția de 

neconstituționalitate și a constatat că sunt neconstituționale prevederile art.58 ind.3 

alin.(4) teza întâi din Legea nr.360/2002 privind Statutul polițistului, în redactarea 

anterioară modificării prin Ordonanța de urgență a Guvernului nr.53/2018 pentru 

modificarea și completarea Legii nr.360/2002. 

Dispozițiile [art.58 ind.3 alin.(4) teza întâi din Legea nr.360/2002] constatate ca fiind 

neconstituționale au următoarea redactare: „Polițistul cercetat are dreptul să fie asistat, 

la cerere, de un alt polițist, ales de către acesta sau desemnat de organizația 

sindicală ori de Corp, cu respectarea prevederilor legale referitoare la protecția 

informațiilor clasificate.  
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Neîndeplinirea condițiilor privind accesul la informații clasificate ori neprezentarea 

polițistului ales/desemnat nu constituie motiv de amânare a procedurii cercetării 

disciplinare”. 

Decizia este definitivă şi general obligatorie”, transmite CCR. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• CCR discută sesizarea preşedintelui Iohannis privind Legea care 

pedepseşte incitarea la ură sau discriminare 

Curtea Constituţională discută, miercuri, sesizarea preşedintelui Klaus Iohannis în 

legătură cu neconstituţionalitatea legii potrivit căreia incitarea la violenţă, ură sau 

discriminare împotriva unei persoane pe motiv că face parte dintr-o anumită categorie 

se pedepseşte cu închisoare de la 6 luni la 3 ani sau cu amendă. 

Preşedintele a atacat la Curtea Constituţională Legea pentru modificarea art. 369 din 

Legea nr. 286/2009 privind Codul penal, pe motiv că din actul normativ lipsesc criteriile 

în urma cărora va fi incriminată o astfel de infracţiune. 

Legea pentru modificarea art. 369 din Legea nr. 286/2009 privind Codul penal transpune 

şi art. 1 alin. (1) lit. a) din Decizia-cadru 2008/913/JAI a Consiliului din 28 noiembrie 2008 

privind combaterea anumitor forme şi expresii ale rasismului şi xenofobiei prin 

intermediul dreptului penal. 

"Considerăm că, prin conţinutul său normativ, legea dedusă controlului de 

constituţionalitate contravine dispoziţiilor art. 1 alin. (3) şi alin. (5), art. 20 alin. (2) - prin 

raportare la art. 7 paragraful 1 din Convenţia Europeană a Drepturilor Omului, precum şi 

celor ale art. 147 alin. (4) din Constituţie", se arată în sesizare. 

Preşedintele Iohannis precizează că soluţia legislativă criticată aduce atingere atât 

principiului previzibilităţii, cât şi clarităţii normelor. 
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"Considerăm că, în vederea respectării principiului legalităţii ce guvernează dreptul 

penal, consacrat chiar în primul articol din Codul penal, dar şi în scopul protejării efective 

a grupurilor minoritare din România în faţa discursului instigator la ură, violenţă şi 

discriminare era necesară includerea în mod expres în conţinutul normativ al 

reglementării a unor criterii în textul ce va incrimina infracţiunea de incitare la violenţă, 

ură sau discriminare. Numai astfel se va putea realiza o configurare explicită a 

conceptelor şi noţiunilor folosite în noua reglementare, pentru a se asigura înţelegerea 

lor corectă şi a se evita interpretările greşite şi crearea unei practici judiciare neunitare în 

materie de tragere la răspundere penală pentru săvârşirea infracţiunii prevăzute şi 

pedepsite de art. 369 din Codul penal.  

 

În aparenţă, inexistenţa oricăror criterii în conţinutul normei de incriminare poate 

conduce la concluzia că această infracţiune vizează orice fel de criteriu; în realitate, 

această imprecizie în reglementare lasă loc subiectivismului şi arbitrariului în aplicare. În 

plus, lipsa de previzibilitate a normei nu permite destinatarului normei o corectă 

raportare la sfera de aplicare a infracţiunii, ceea ce conduce la insecuritate juridică", se 

explică în sesizarea către CCR. 

De asemenea, se menţionează că, din perspectiva realizării obligaţiei de transpunere în 

legislaţia internă primară a Deciziei-cadru 2008/913/JAI, necesitatea includerii în 

conţinutul normativ al art. 369 din Codul penal a raţiunilor pe baza cărora sunt protejate 

anumite categorii de persoane sau un membru al unei categorii de persoane face cu 

atât mai necesară existenţa unor criterii explicite. 

"Transpunerea în legislaţia internă a articolului 1 alineatul (1) litera (a) din Decizia-cadru 

2008/913/JAI - ce prevede ca autorul instigării publice la violenţă să aibă un motiv de 

discriminare - ar fi presupus cel puţin diferenţierea infracţiunilor rasiste şi xenofobe de 

alte infracţiuni, aşa cum ar impune transpunerea actului european menţionat. Or, prin 

absenţa oricăror criterii din cele la care face referire actul european a cărui transpunere 

se urmăreşte, respectiv: criterii de rasă, culoare, religie, descendenţă sau origine 

naţională sau etnică, noile prevederi ale art. 369 din Codul penal dobândesc un caracter 

general, vag, lipsit de claritate şi previzibilitate", se mai arată în sesizarea la CCR. 
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Şeful statului precizează că norma criticată, deşi are un caracter general şi în consecinţă 

o arie mare de acoperire, în absenţa oricăror criterii, nu reprezintă o dispoziţie legală 

clară şi cuprinzătoare, în sensul cerut de actul european, fiind susceptibilă de a genera în 

practica organelor judiciare interpretări diferite şi de a da naştere la impredictibilitate, 

soluţii neunitare ori reacţii diferite ale autorităţilor publice însărcinate cu combaterea 

fenomenului infracţional motivat de ură. Corelativ, cetăţenii vor întâmpina dificultăţi în 

interpretarea şi înţelegerea normei, cu consecinţe pe planul adaptării propriei conduite. 

El adaugă că necesitatea includerii unor criterii în conţinutul normativ al art. 369 din 

Codul penal este subliniată şi prin Raportul privind România al Comisiei Europene 

împotriva Rasismului şi Intoleranţei (ECRI) din cadrul Consiliului Europei (al cincilea ciclu 

de monitorizare) adoptat pe 3 aprilie 2019 şi publicat în data de 5 iunie 2019. 

"Formularea propusă prin norma criticată, prin maxima ei generalitate, nu numai că nu 

permite distingerea infracţiunilor ce sancţionează rasismul şi xenofobia de alte fapte 

care au ca motiv ura, dar creează şi insecuritate juridică prin faptul că atât cetăţenii, cât 

şi autorităţile însărcinate cu combaterea acestui tip de fenomen infracţional sunt liberi să 

aplice, în realitate, propriul cod de valori", se completează în sesizare. 

Şeful statului precizează şi că actul normativ adoptat nu respectă nici cerinţele legale 

privind integrarea sa în ansamblul legislaţiei şi corelarea cu tratatele internaţionale la 

care România este parte. 

"Apreciem că legea criticată este contrară dispoziţiilor art. 1 alin. (3) din Constituţie, 

deoarece încalcă principiul securităţii juridice, ca urmare a lipsei de claritate şi 

previzibilitate a normei, principiu ce constituie o dimensiune fundamentală a statului de 

drept, dispoziţiilor art. 1 alin. (5) din Constituţie referitoare la statul de drept şi la 

respectarea Constituţiei şi a legilor, soluţiei instituite de legiuitorul constituant la art. 20 

alin. (2) prin raportare la art. 7 paragraful 1 din Convenţia Europeană a Drepturilor 

Omului, precum şi prevederilor art. 147 alin. (4) din Legea fundamentală", indică 

preşedintele. 

El solicită CCR să admită sesizarea de neconstituţionalitate şi să constate că Legea 

pentru modificarea art. 369 din Legea nr. 286/2009 privind Codul penal este 

neconstituţională. 

(Sursa: Agerpres)  



CNSLR Fratia |  Revista Presei 15 septembrie 2021 18 

 

• Amânare pentru proiectul România Educată: Hotărârea de guvern 

privind implementarea, adoptată cel mai devreme săptămâna viitoare, 

deși termenul inițial era 10 septembrie 

Hotărârea de Guvern privind implementarea proiectului România Educată, care ar fi 

trebuit adoptată inițial pe 10 septembrie, va fi lăsată în dezbatere publică încă „cel puțin 

o săptămână”, a anunțat ministrul Educației, Sorin Cîmpeanu. 

„Luând în considerare solicitările venite atât din partea societății civile, cât și din partea 

unor alți factori implicați în procesul de dezbatere publică, Ministerul Educației a decis 

preungirea perioadei de dezbatere publică a proiectului de Hotărâre de Guvern pentru 

aprobarea programului de implemetare a proiectului România Educată”, a declarat 

Cîmpeanu pentru Edupedu.ro. 

Acesta a precizat ulterior pentru HotNews.ro că termenul se prelungește cu „cel puțin o 

săptămână”. 

Luni dimineață, atât Consiliul Național al Elevilor și ANOSR, cât și mai multe ONG-uri au 

solicitat o dezbatere pe acest proiect de HG. 

Deja HG-ul, despre care prim-ministrul Florin Câțu insista la începutul lunii să fie adoptat 

de Guvern la termenul anunțat de 10 septembrie, fusese amânat pentru această 

săptămână, întrucât îi lipsea avizul Consiliului Economic și Social. 

„Este o cerință fermă a mea să avem implementare pe 10 septembrie. Vreau sa avem un 

dialog, să avem și opiniile din partea societății civile. Acum este important, când noi 

creăm cadrul legal. Mai târziu, sper să nu fie prea târziu. Foarte important, 10 

septembrie, vineri, ședință de guvern special pentru programul Romania Educată. Este 

un deadline de care ne ținem pentru implementarea acestui HG,” a afirmat Cîțu la 

întâlnirea comitetului interministerial pentru România Educată din data de 2 septembrie. 

Care sunt obiectivele strategice din proiectul de HG 

Acest proiect de act normativ se referă la programul de implementare al proiectului 

„România Educată” și conține 12 obiective strategice cu măsurile aferente: 

Cariera didactică și parcursul profesional 

Managementul și Guvernanța Sistemului de educație 
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Finanțarea sistemului de învățământ preuniversitar 

Infrastructura sistemului de educație 

Curriculum și evaluare centrate pe competențe 

Educație incluzivă de calitate pentru toți copiii 

Alfabetizarea funcțională 

Promovarea educației STEAM 

Digitalizare 

Reziliența 

Invatamant superior 

Teme transversale 

Descarcă aici documentul cu proiectul privind implementarea Romania Educata 

Proiectul de lege care va reieși din „România Educată”, abia în 2022 

Vineri seara, ministrul Educaţiei a declarat că Guvernul a dezbătut în primă lectură 

proiectul de hotărâre privind Programul „România Educată”. El a vorbit atunci despre un 

termen nou pentru elaborarea un proiect legislativ - 10 decembrie, în loc de 1 

octombrie cum fusese anunțat în trecut, urmând ca până pe 31 mai 2022 să fie 

elaborată legislația secundară, în paralel cu dezbaterea din Parlament asupra proiectului 

de lege pentru o nouă Lege a educației. 

„Am prezentat în primă lectură proiectul de hotărâre de guvern pentru adoptarea 

Programului de implementare a proiectului 'România educată', aşa cum ne-am asumat 

la nivel de guvern, premierul şi ministrul Educaţiei, până în data de 10 septembrie. Acest 

proiect de hotărâre de guvern a primit toate cele 12 avize de la ministerele avizatoare. A 

primit, de asemenea, aviz de la Consiliul legislativ. Pentru a avea un proces complet de 

avizare este nevoie de avizare la nivelul Consiliului Economic şi Social. Acest lucru se va 

întâmpla în prima parte a săptămânii viitoare, astfel încât acest proiect de hotărâre de 

guvern, prezentat astăzi în primă lectură, să poată fi adoptat în prima şedinţă de guvern 

de săptămâna viitoare.  
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Acest proiect este extrem de important, pentru că stabileşte toate cele 86 de obiective 

strategice, în concordanţă cu rezultatele proiectului 'România educată', stabileşte, de 

asemenea, şi măsurile aferente fiecărui obiectiv strategic", a afirmat Sorin Cîmpeanu pe 

10 septembrie la Palatul Victoria, citat de Agerpres. 

Ministrul a precizat că tot în acest proiect de hotărâre de guvern există un articol care 

prevede că pe parcursul consultărilor se pot elabora şi introduce măsuri noi care să 

sprijine realizarea obiectivelor strategice, măsuri care vor rezulta din dezbaterea 

comitetului interministerial, din dezbaterea cu experţii care vor fi cooptaţi, prin decizia 

premierului, şi din dezbaterea cu întreaga societate. 

"Având obiectivele strategice şi măsurile definite în acest program de implementare, 

următorul pas va fi acela al definirii acţiunilor concrete pentru implementarea acestor 

măsuri, de definire a indicatorilor de rezultat, a bugetelor estimate, a responsabilităţilor 

în conformitate cu specificul fiecărui minister. 

Toate aceste lucruri vor trebui să se întâmple până la data de 10 decembrie, dată la care 

Ministerul Educaţiei va prezenta comitetului interministerial un proiect legislativ care să 

poată fi adoptat la nivel de proiect în Guvernul României până în data de 31 decembrie 

2021. 

Până la 31 mai (2022) Ministerul Educaţiei va derula consultări cu toţi factorii implicaţi în 

vederea elaborării cadrului normativ secundar. Este vorba de legislaţie secundară, de 

hotărâri de guvern şi ordine de ministru care să vină în completarea legislaţiei primare 

elaborate la nivel de proiect. În acelaşi timp cu elaborarea legislaţiei secundare, proiectul 

care va fi adoptat în Guvern până la 31 decembrie 2021 va putea să intre în consultarea 

Parlamentului României. Acestea sunt lucruri pe care proiectul de hotărâre de guvern le 

prevede", a explicat Cîmpeanu. 

Solicitările elevilor, studenților și ONG-urilor 

Alianţa Naţională a Organizaţiilor Studenţeşti din România (ANOSR) şi Consiliul Naţional 

al Elevilor au transmis marți dimineață un comunicat în care solicită Ministerului 

Educaţiei adoptarea unui plan de implementare a proiectului "România Educată" cu 

acţiuni concrete, termene, etape, responsabili şi rezultate asumate. 
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Redăm comunicatul: 

După 5 ani de elaborare, elevii şi studenţii vor schimbări efective care să conteze pentru 

ei, stabilite cu implicarea reprezentanţilor principalilor beneficiari ai proiectului. 

Ministerul Educaţiei a lansat în consultare publică în data de 9 septembrie proiectul de 

hotărâre de guvern privind Planul de implementare a proiectului "România Educată", în 

timp ce, în data de 10 septembrie, avizarea interministerială era deja completă. 

Contrar principiilor prezentate în raportul final, publicat în iulie 2021, dar şi a modului de 

desfăşurare a procesului până în acest punct, în acest caz nu s-a realizat vreo consultare 

cu partenerii de dialog social pentru elaborarea proiectului de HG. 

Analizând conţinutul documentului, observăm că acesta reprezintă, în fapt, o listă de 

obiective specifice şi măsuri generice. Având în vedere scopul şi rolului unui plan de 

implementare, acesta ar trebui să prezinte soluţii clare, ferme şi "teze prealabile" ale 

modificărilor legislative anunţate. Stabilirea unui alt set de obiective şi măsuri generice, 

fie ele mai specifice decât în raportul final prezentat în luna iulie, este un pas care nu ne 

apropie prea mult de momentul unei implementări. 

Deşi apreciem faptul că propunerea de Plan de implementare cuprinde o serie de 

obiective specifice noi pozitive, acestuia îi lipseşte consultarea publică şi nu oferă un 

cadru care este necesar atât pentru modificările legislative, cât şi pentru derularea 

activităţilor în timp. 

De aceea, considerăm că o construcţie justificată ar presupune: 

- Propunerea, analiza cu actorii din sistem şi realizarea unei consultări publice pentru un 

plan de acţiuni concret şi măsurabil, cu ţinte şi activităţi cel puţin pentru primul an, 

discutate şi adoptate împreună (etapa I); 

- Modificarea legislaţiei primare şi a celei subsecvente în 6 luni de la adoptarea planului 

de acţiuni (etapa II); 

- Monitorizarea, evaluarea şi revizuirea periodică a planului de acţiune (etapa III). 

Prin raportare la planul propus, monitorizarea, evaluarea şi revizuirea nu sunt posibile. 
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Având în vedere problemele semnalate mai sus, cât şi faptul că mai multe măsuri 

relevante nu au fost integrate, ANOSR şi Consiliul Naţional al Elevilor au transmis 

Ministerului Educaţiei propuneri punctuale şi de interes pentru elevi şi studenţi, care să 

fie incluse în Planul de implementare. 

Totodată, mai multe ONG-uri au transmis, tot marți, o solicitare de dezbatere reală a 

acestui act normativ. 

Această solicitare a fost formulată de Federația Organizațiilor Neguvernamentale pentru 

Servicii Sociale (FONSS), în numele a 44 de furnizori de servicii sociale, Federația 

Dizabnet în numele a 107 ONG-uri din domeniul dizabilității, Asociația Centrul de 

Advocacy și Drepturile Omului (CADO) și Asociația Funky Citizens. 

Redăm poziția acestora, publicată pe site-ul fonss.ro: 

Organizațiile consideră că deși pe parcursul elaborării proiectului au participat mai multe 

organizații neguvernamentale, este imperios necesară dezbaterea documentului final, 

mai ales că prin proiectul ”România Educată” se dorește reformarea sistemului 

educațional național, cu implicații pe termen lung pentru generații de elevi și studenți, 

cadre didactice și specialiști din domeniu. 

În opinia organizațiilor semnatare ale solicitării de dezbatere publică ce a fost expediată 

Ministerului Educației luni, 13 septembrie 2021, Proiectul ”România Educată” conține o 

enumerare de obiective și măsuri strategice prea generale, fără indicatori de rezultat clar 

definiți și fără definirea responsabililor preciși pentru fiecare măsură în parte, ceea ce 

conduce la o listă de măsuri de tip ”listă de dorințe”, cu grad de operaționalizare scăzut. 

De asemenea, documentul supus consultării publice nu conține informații privind 

calendarul de implementare și bugetul necesar, aceste detalii fiind oportun a fi făcute 

publice. 

ONG-urile consideră ca extrem de îngrijorătoare și viziunea de a aloca finanțare exclusiv 

din fonduri europene pentru programele Școală după Școală și A doua Șansă, extrem de 

necesare pentru grupurile vulnerabile. 
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Semnatarii solicitării apreciază că sunt câteva situații în care proiectul are viziune 

limitată, cum ar fi faptul că la capitolul Digitalizare, la ”asigurarea accesului la internet 

pentru copiii din medii sociale vulnerabile”, este vizată în continuare doar 

implementarea ”unor proiecte pilot”, deși acest proces ar trebui să își propună în mod 

ferm ca, până în 2030, toți elevii să aibă acces efectiv la internet. 

Nesatisfăcătoare sunt și măsurile de sprijin pentru creșterea participării copiilor cu 

dizabilități la educație, fiind extreme de reduse și neadaptate urgenței de a spori gradul 

de acces al acestor copii la școlile de masă. 

Deși încă în consultare, Proiectul de Hotărâre de Guvern pentru aprobarea Programului 

de Implementare a Proiectului România Educată este în proces de avizare la Consiliul 

Economic și Social, existând, conform declarației publice a ministrului Sorin Câmpeanu, 

intenția de a fi votat marti, 14 septembrie 2021 în ședința de Guvern. Proiectul de HG în 

forma actuală a fost avizat de toate ministerele la solicitarea Ministerului Educației, care 

însă a prezentat un document ce nu este finalizat, atât timp cât este încă în consultare 

publică până pe 9.10.2021 

Ce prevede Raportul „România Educată”, adoptat de Guvern / Colegiile universitare 

propuse inițial s-au transformat în „colegii terțiare nonuniversitare” / Au fost scoase 

tezele la gimnaziu și evaluările anuale la clasele primare 

Ce își propune proiectul România Educată: Rata de analfabetism funcțional să ajungă la 

maxim 20% până în 2030 / Minimum 40% dintre cei de 30-34 ani să fie absolvenți de 

studii superioare 

Proiectul „România educată”: Inspectoratele școlare se desființează și se transformă în 

Centre județene pentru Învățământ Preuniversitar 

Liceele pentru care cererea depăşeşte oferta să organizeze admitere/ Învăţământ liceal 

cu trei rute - teoretic, profesional şi vocaţional și Bacalaureat unic 

VIDEO Iohannis anunță schimbările pentru Educație, de la clasa pregătitoare la noul 

bacalaureat: „Un grup transpartinic va construi cadrul legislativ 

DOCUMENT Noutățile din proiectul România Educată: Schema cu parcursul școlar, de la 

0 la 19+ ani / Evaluări anuale pentru clasele primare / Fără bacalaureat la colegii 

universitare 
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Proiectul național „România Educată” a început în 2016 şi a fost structurat în 

următoarele trei etape: 

Prima etapă (2016-2017) a presupus o serie de activităţi, precum opt consultări cu 

privire la viziunea şi obiectivele de ţară pentru educaţie (dezbateri regionale), 

dezvoltarea şi diseminarea unui chestionar online, 35 de evenimente de consultare 

organizate de terţi. 

A doua etapă (2017-2018) a pornit de la elementele de viziune identificate în etapa 

anterioară, pentru a continua consultarea cu privire la strategia pentru educaţie la 

orizontul anului 2030. 

A treia etapă (2018-2021) a presupus lansarea în dezbatere publică a documentelor 

rezultate în demersurile anterioare. 

Proiectul ”România educată” a fost supus dezbaterii publice din decembrie 2018. 

(Sursa: hotnews.ro) 

• Elevii din învăţământul primar vor putea beneficia de transport 

specializat gratuit din anul școlar viitor 

Senatul a adoptat, marţi, în unanimitate, în calitate de cameră decizională, o propunere 

legislativă de completare a Legii educaţiei naţionale nr. 1/2011, iniţiată de deputatul 

liberal Robert Sighiartău, potrivit căreia elevii din învăţământul primar vor putea 

beneficia de transport specializat de la/ până la unitatea de învăţământ, cheltuielile fiind 

asigurate din bugetul de stat, prin transfer, către unităţile administrativ-teritoriale, 

relatează Agerpres. 

'În municipii şi oraşe, elevii din învăţământul primar care frecventează cursurile unei 

unităţi de învăţământ de stat, particulare sau confesionale autorizate/ acreditate pot 

beneficia de transport specializat de tipul curse şcolare, pentru transportul de la/ până la 

unitatea de învăţământ. Acoperirea cheltuielilor pentru transportul specializat se asigură 

din bugetul de stat, prin transfer, către unităţile administrativ-teritoriale', stipulează 

propunerea legislativă în forma adoptată de Camera Deputaţilor, însuşită, marţi, şi de 

plenul Senatului. 
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Prevederile vor intra în vigoare începând cu prima zi a anului şcolar 2022 - 2023. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Ministerul Educaţiei: Înscrierile la concursul de director - online, pe o 

platformă dedicată 

Ministerul Educaţiei anunţă că de miercuri se lansează concursul pentru ocuparea 

funcţiilor de director şi director adjunct din unităţile de învăţământ preuniversitar de 

stat, conform calendarului aprobat, iar pentru eficientizarea şi transparentizarea 

procesului de înscriere va fi utilizată platforma https://concursdirectori.edu.ro, 

realizată cu sprijinul asociaţiei CivicNet. 

 

"Acesta este un prim pas în procesul de digitalizare şi profesionalizare a 

managementului unităţilor de învăţământ de stat, astfel încât să se asigure stabilitatea, 

coerenţa şi competenţa în procesul de conducere", se arată într-un comunicat transmis 

AGERPRES. 

 

Astfel, până în data de 26 septembrie, ora 23,59, cei interesaţi să participe la concurs îşi 

pot crea cont, se pot înscrie şi pot încărca (în format digital) actele necesare dosarului, în 

câteva minute, la orice oră din zilele alocate înscrierilor, 

accesând https://concursdirectori.edu.ro. 

 

Contul de utilizator poate fi creat simplu, prin introducerea unei adrese de email, 

urmând ca instrucţiunile de acces să fie primite rapid la acea adresă. Odată logat pe 

platformă, candidatul are apoi acces la formularul "Înscriere", unde va completa numele, 

prenumele, CNP-ul, numărul de telefon şi şcoala la care este titular. O recipisă va fi 

primită pe email cu datele introduse, precum şi confirmarea acceptării sau respingerea 

cererii de înscriere, arată sursa citată. 

 

În momentul în care cererea de înscriere este acceptată, candidatul poate accesa 

secţiunea "Dosar", unde, conform Metodologiei, trebuie să încarce 14 documente, două 

fiind opţionale. 

 

https://concursdirectori.edu.ro/
https://concursdirectori.edu.ro/
https://concursdirectori.edu.ro/assets/2021.08.10%20Monitorul%20Oficial%20nr.%20771%20bis%20-%20Partea%20I.pdf
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Candidatul poate adăuga, şterge şi modifica documentele încărcate la dosar, până la 

finalul perioadei de înscriere (26 septembrie, ora 23,59), atât timp cât nu apasă butonul 

"Trimite". 

 

Pentru verificare, în platformă au fost prevăzute etape de revizuire înainte de a trimite 

datele finale, unde vor fi remarcate rapid documentele/ datele lipsă. 

 

Tot prin intermediul platformei, conform calendarului concursului, dosarele astfel 

completate şi transmise de candidaţi vor fi evaluate în perioada 27 - 29 septembrie de 

către comisiile formate la nivel judeţean/ naţional. Termenul până la care candidaţii află 

rezultatele privind evaluarea dosarului atât prin intermediul listelor oficiale publicate, cât 

şi prin intermediul unui email trimis din platformă este 7 octombrie. 

 

Desfăşurarea probei scrise va avea loc în format fizic pe 15 octombrie 2021. 

 

Rezultatele finale la proba scrisă vor fi afişate în data de 20 octombrie, urmând ca 

interviurile să se desfăşoare în perioada 15 noiembrie - 8 decembrie 2021. 

Candidaţii trebuie să obţină cel puţin nota 7 la fiecare probă (proba scrisă şi proba 

de interviu). 

 

Rezultatele finale ale concursului vor fi validate în data de 17 decembrie, urmând ca 

numirile în funcţie să aibă loc începând cu 10 ianuarie 2022, debutul semestrului al 

doilea al anului şcolar 2021 - 2022. 

(Sursa: Agerpres) 

• România, printre țările cu cele mai puține zile de școală. Cerințele 

elevilor de prelungire a duratei cursurilor, neascultate și în acest an 

România, printre țările cu cele mai puține zile de școală. Cerințele elevilor de prelungire 

a duratei cursurilor, neascultate și în acest an 

Elevii români se duc foarte puțin la școală, comparativ cu cei din alte state europene  

Elevii din România au început școala luni, 13 septembrie, cu prezență fizică. Aceștia vor 

face cursuri 34 de săptămâni, cu o săptămână mai mult decât anul trecut.  

https://concursdirectori.edu.ro/assets/Calendarul%20concursului.pdf
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Cu toate acestea, țara noastră rămâne la coada clasamentului la nivelul statelor 

europene în privința duratei anului școlar. 

Anul școlar 2021-2022 este împărțit în două semestre. Primul va avea 14 săptămâni de 

cursuri, pe când al doilea va avea 20 de săptămâni de cursuri. 

România, în top 4 țări cu cele mai puține zile de școală 

Rețeaua europeană Eurydice a publicat un raport privind organizarea anului școlar în 

statele europene, de unde reiese că, în țara noastră, copiii petrec foarte puține zile la 

școală. 

Potrivit raportului, în România elevii merg la cursuri 167 de zile în ciclul primar și 172 de 

zile în ciclul gimnazial și liceal. 

Topul țărilor cu cele mai puține zile de școală 

Grecia 

Malta 

Albania 

România 

Letonia 

La polul opus se află Danemarca și Italia, țări în care elevii merg la școală circa 200 de 

zile pe an, adică au aproximativ o lună în plus de cursuri. 

Topul țărilor cu cele mai multe zile de școală 

Danemarca, Italia 

Republica Cehă 

Norvegia și Slovenia 

Olanda și Slovacia 

Germania și Slovacia 
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Elevii vor mai multe zile de școală 

Mai multe asociații de elevi și ONG-uri au adresat o scrisoare deschisă Guvernului și 

Parlamentului, încă din aprilie 2021, prin care cereau ca România să nu mai aibă un an 

școlar atât de comprimat. Mai mult, au solicitat începerea cursurilor la 1 septembrie 

2021, dar și vacanțe mai scurte, ritmice și periodice în timpul anului, susținând că cele 

lungi afectează major copiii. 

Aceștia invocau, de asemenea, raportul referitor la zilele de școală ale statelor Uniunii 

Europene, când țara noastră era, de asemenea, la coada clasamentului. 

”Într-un an şcolar având doar 33-34 de săptămâni, programa şcolară trebuie parcursă 

într-un ritm dinamic, de multe ori actul educaţional devenind unul fuşerit (competenţele 

ajung să fie achiziţionate artificial, doar ca să fie bifate într-o condică sau raport). Astfel, 

elevii şi profesorii ajung să se plângă de curriculum încărcat”, se arăta în scrisoarea 

deschisă. 

Ministrul Educației anunță modificări, dar de la anul 

Sorin Cîmpeanu, ministrul Educației, a declarat în 27 iunie că va propune ca din toamna 

anului 2022 să crească durata perioadei de cursuri și că vacanța de vară ar trebui să fie 

mai scurtă. 

Acesta susține că a încercat să modifice structura anului școlar 2021-2022, dar că 

propunerea nu i-a fost acceptată, invocându-se nevoia de predictibilitate. 

”Structura anului şcolar pentru anul şcolar 2021-2022 este deja stabilită. Mai departe, 

din toamna anului 2022, am făcut publică opinia mea, pe care o susţin: este nevoie de o 

creştere a duratei cursurilor. Suntem printre ultimele ţări europene din punctul de 

vedere al duratei cursurilor. Elevii germani stau cu doi ani și jumătate mai mult în școală 

în raport cu elevii din România”, a declarat Sorin Cîmpeanu. 

Zilele de școală ale țărilor din Europa 

Țară Zile școală primară Zile gimnaziu Zile liceu 

Albania: 165 – 165 – 157 

Malta: 165 – 165 – 165 
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Franța: 162 – 162 – 180 

Bosnia-Herțegovina: 170/188 – 160/180 – 160/180 

Cipru: 174 – 164 – 164 

Letonia: 170 – 179 – 184 

Spania: 175 – 175 – 175 

Estonia: 175 – 175 – 175 

Croația: 175 – 175 – 175 

Luxembourg: 178 – 178 – 178 

Grecia: 173 – 183 – 183 

Lituania: 175 – 185 – 185 

Suedia: 178 – 178 – 178 

Portugalia: 179 – 179 – 179 

Ungaria: 179 – 179 – 179 

Bulgaria: 179 – 179 – 179 

Macedonia: 180 – 180 – 180 

Austria: 180 – 180 – 180 

Islanda: 180 – 180 -180 

Turcia: 180 – 180 – 180 

Serbia: 180 – 180 – 185 

Muntenegru: 182 – 182 – 182 

Belgia: 182 – 182 – 182 

Irlanda: 183 – 167 – 167 

Finlanda: 187 – 187 – 187 
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Germania: 188 – 188 – 188 

Polonia: 188 – 188 – 188 

Olanda: 189 – 189 – 189 

Slovenia: 189 – 189 – 189 

Marea Britanie: 190 – 190 – 190 

Slovacia: 190 – 190 – 190 

Norvegia: 190 – 190 – 190 

Elveția: 192 – 192 – 192 

Rep. Cehă: 195 – 195 – 195 

Danemarca: 200 – 200 – 200 

Italia: 200 – 200 – 200 

(Sursa: ziare.com) 

 

• APIA primeşte de miercuri cereri de finanţare pentru împăduriri 

Agenţia de Plăţi şi Intervenţie pentru Agricultură (APIA) primeşte, de miercuri, până pe 

28 februarie 2022, cereri de sprijin pentru accesarea Schemei de ajutor de stat "Sprijin 

pentru prima împădurire şi crearea de suprafeţe împădurite", potrivit unui comunicat al 

APIA. 

Este vorba despre sesiunea 6/2021, aferentă Măsurii 8, Submăsura 8.1 "Împăduriri şi 

crearea de suprafeţe împădurite", din cadrul Programului Naţional de Dezvoltare Rurală 

2014-2020. 

Alocarea financiară pentru sesiunea 6/2021 este de aproape 6,538 milioane euro. 

Completarea cererii de sprijin se realizează online şi se depune pe suport de hârtie la 

Centrele Judeţene APIA sau al Municipiului Bucureşti.  
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Aplicaţia electronică M8 pentru depunerea online a cererii de sprijin va putea fi accesată 

din pagina principală a site-ului APIA şi este însoţită de instrucţiuni de utilizare. 

Potenţialii beneficiari parcurg următoarele etape premergătoare depunerii cererii de 

sprijin: identificarea cu sprijinul APIA a suprafeţelor care urmează a fi împădurite, 

elaborarea proiectului tehnic de împădurire de către persoane fizice sau persoane 

juridice de specialitate atestate (costurile aferente acestor servicii se vor plăti la prima 

cerere de plată), obţinerea avizului Gărzii Forestiere pentru proiectul tehnic de 

împădurire; în vederea avizării, proiectul tehnic de împădurire se depune la Garda 

Forestieră cu cel puţin 10 zile înainte de încheierea perioadei de depunere a cererilor de 

sprijin la APIA. 

Solicitantul sprijinului financiar trebuie să îndeplinească condiţiile prevăzute în schema 

de ajutor de stat şi detaliate în Ghidul Solicitantului. 

Prin această schemă se acordă sprijin financiar pentru înfiinţarea de plantaţii forestiere, 

respectiv realizarea de trupuri de pădure şi perdele forestiere de protecţie. 

Sprijinul financiar, acordat ca valoare fixă, este reprezentat de costuri standard pe hectar 

pentru împădurirea de terenuri agricole şi neagricole, sub forma a două prime. 

Prima de înfiinţare a plantaţiilor forestiere (Prima 1), care acoperă inclusiv costurile de 

elaborare a proiectului tehnic de împădurire - acordată pentru toţi beneficiarii schemei 

şi Prima anuală (Prima 2), pentru o perioadă de 12 ani, pentru acoperirea costurilor de 

întreţinere şi îngrijire a plantaţiei forestiere şi pentru compensarea pierderilor de venit 

agricol ca urmare a împăduririi - acordată în funcţie de categoria de beneficiar şi tipul de 

teren. 

Beneficiarii schemei pot fi deţinătorii publici şi privaţi de teren agricol şi formele 

asociative ale acestora. Deţinătorii de terenuri agricole şi neagricole proprietate a 

statului şi/sau deţinătorii de terenuri agricole şi/sau neagricole proprietate a unităţilor 

administrativ teritoriale (UAT) sau asociaţii ale acestora beneficiază numai de sprijinul 

acordat în baza Primei 1. 

Valoarea maximă a sprijinului public pentru un proiect acordat în baza schemei de ajutor 

de stat, care înglobează toate costurile standard aferente Primei 1, respectiv Primei 1 şi 

Primei 2, după caz, plătite pe durata de aplicare a angajamentului, este de 7 

milioane euro.  
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(Sursa: Agerpres) 

• Cifra de afaceri din industrie a scăzut ușor în iulie față de iunie (-

1,7%), influențată atât de reducerea comenzilor, cât și de scăderea 

producției. Totuși, este cu un sfert peste cea din primele șapte luni din 

2020, ajutată de industria prelucrătoare. 

 

În luna iulie 2021, cifra de afaceri din industrie pe total (piața internă și piața externă), în 

termeni nominali, a scăzut cu 1,7% față de luna precedentă. 

Faţă de luna corespunzătoare din anul precedent, cifra de afaceri a crescut cu 13,6%. 

Totodată, în primele șapte luni, avansul este de 23,9% comparativ cu aceeași perioadă 

din 2020, în condițiile în care industria prelucrătoare a crescut în acest interval cu 

+24,2%. 

Totuși, industria prelucrătoare (care include și industria auto, exportatoare) și-a domolit 

creșterea de la începutul anului, fiind cel mai probabil afectată de criza microcipurilor. A 

scăzut în iulie față de iunie cu -2%. 
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Datele oficiale arată că, în termeni de volum, în primele șapte luni din 2021, producţia 

industrială a scăzut cu -1% (serie ajustată) față de aceeași perioadă din 2020, din cauza 

scăderilor înregistrate în cele trei sectoare industriale: industria extractivă (-3,1%), 

industria prelucrătoare (-1,5%) și producţia şi furnizarea de energie electrică şi termică, 

gaze, apă caldă şi aer condiţionat (-1%). 

În primele șapte luni, producţia industrială a crescut cu +15,1% (ajustat), comparativ cu 

aceeași perioadă a anului trecut. Totuși, nu a reușit să recupereze integral căderea din 

primele șapte luni din 2020. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

• A început votul online pentru alegerea președintelui USR PLUS. Cei 

trei competitori sunt Dan Barna, Dacian Cioloș și Irineu Darău 

Începând de astăzi, 15 septembrie, membrii USR PLUS pot vota online noul președinte 

ale partidului rezultat în urma fuziunii dintre USR și PLUS, potrivit unui comunicat al 

partidului. În competiția internă s-au înscris trei candidați: Dan Barna, Dacian Cioloș și 

Irineu Darău. 

Votul se desfășoară online, prin intermediul unei platformei securizate, în două tururi, 

dacă niciunul dintre candidați nu reușește să obțină peste 50% din voturi în 

primul tur. Aproximativ 50.000 de membri au drept de vot.  
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Turul 1 – start vot 15 septembrie. 10:00 am, stop vot: 22 septembrie 10:00 am 

Turul 2 – start vot: 23 septembrie 10:00 am, stop vot: 30 septembrie. 10:00 am 

Rezultatul votului online va fi validat de congresul USR PLUS care are loc în weekendul 

2-3 octombrie, la Romexpo, în București. În cadrul congresului, delegați ai filialelor din 

toată țara vor alege și membrii Biroul Național al USR PLUS care asigură conducerea 

executivă a partidului alături de președinte. 

În luna mai 2021, USR și PLUS au fuzionat după ce în ultimii ani cele două partide 

conduse de Dan Barna și Dacian Cioloș au participat ca o alianță la toate scrutinele 

electorale: alegeri europarlamentare, prezidențiale, locale și parlamentare. 

Conducerea partidului este asigurată acum de cei doi copreședinți, Dan Barna și Dacian 

Cioloș, și de Biroul Național Reunit format din liderii liderii USR PLUS. 

Din partea USR din Biroul Național Reunit fac parte: Claudiu Năsui, Stelian Ion, Iulian 

Bulai, Nicu Ștefănuță, Cristina Prună, Allen Coliban, Cristian Seidler, Liviu Mălureanu, 

Cătălin Drulă, Tudor Benga, Silvia Dinică, Cătălin Stancu, Ana Ciceală, Teodora Stoian, 

Diana Mureșan, Cristian Alin Moș, Andrei Corbu, Mihai Goțiu, Elek Levente, Radu Mihail, 

Ștefania Petre, Vlad Botoș, Ionuț Moșteanu, Anca Sawaya. 

Din partea PLUS din Biroul Național Reunit fac parte: Monica Berescu, George Cățean, 

Anca Dragu, Victor Giosan, Andrei Lupu, Alin Mituța, Oana Țoiu, Dragoș Tudorache, 

Oana Ursache, Vlad Voiculescu, Ramona Strugariu, Dragoș Pîslaru, Sergiu Hossu, Ciprian 

Teleman și Ioana Mihăilă. 

(Sursa: G4media.ro) 

• Ministrul Afacerilor Externe a avut o convorbire telefonică cu 

consilierul pentru securitate naţională al preşedintelui SUA 

Ministrul Afacerilor Externe, Bogdan Aurescu, a avut, marţi, o convorbire telefonică cu 

consilierul pentru securitate naţională al preşedintelui SUA, Jake Sullivan, prilej cu care 

cei doi înalţi oficiali au salutat aniversarea, la 13 septembrie, a 10 ani de la adoptarea 

Declaraţiei Comune privind Parteneriatul Strategic pentru Secolul XXI dintre România şi 

Statele Unite ale Americii şi a semnării Acordului privind amplasarea sistemului de 

apărare împotriva rachetelor balistice al SUA în ţara noastră, a informat MAE.  
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Acest moment a fost marcat şi printr-o declaraţie comună de presă emisă de Ministerul 

român al Afacerilor Externe şi Departamentul de Stat al SUA. 

Potrivit MAE, Jake Sullivan a adresat mulţumiri ministrului Aurescu pentru angajamentul 

"ferm" pe care România îl are pentru consolidarea securităţii transatlantice şi pentru 

promovarea valorilor şi intereselor comune, ţara noastră având o contribuţie "esenţială" 

la stabilitatea şi rezilienţa regională. Oficialul american a exprimat apreciere deosebită 

pentru găzduirea de către România a facilităţii antirachetă Aegis Ashore de la Deveselu, 

care contribuie la consolidarea apărării comune la nivel aliat şi la descurajarea 

ameninţărilor şi de la operaţionalizarea căreia s-au împlinit cinci ani în luna mai. 

Ministrul Aurescu a arătat că discuţia, desfăşurată în marja momentului simbolic 

aniversar, reprezintă o bună oportunitate de a evalua stadiul Parteneriatului Strategic, 

aflat la un nivel "excelent" de profunzime şi substanţă, şi de a dezvolta şi adânci, pe mai 

departe, cooperarea România-SUA, pe toate dimensiunile parteneriatului, în baza 

principiilor şi liniilor majore de acţiune stabilite prin cele două documente. 

Cei doi înalţi demnitari au discutat despre modalităţile concrete de consolidare în 

continuare a Parteneriatului Strategic bilateral şi de întărire a cooperării dintre România 

şi SUA, atât prin intensificarea dialogului politico-diplomatic, inclusiv la cel mai înalt 

nivel, cât şi prin demersuri comune de răspuns la provocările actuale la nivel 

internaţional. 

Consilierul pentru securitate naţională al preşedintelui SUA a arătat, în acest sens, că 

Administraţia SUA apreciază implicarea şi participarea României în calitate de 

preşedinţie a Comunităţii Democraţiilor (2019-2022), care va fi relevantă şi pentru 

Summitul Democraţiilor care va fi găzduit de către preşedintele Biden la finalul anului. 

Jake Sullivan a evocat şi participarea preşedintelui Biden la Summitul Bucureşti 9 găzduit 

cu succes de către preşedintele Klaus Iohannis, virtual, în luna mai, precum şi aprecierea 

deosebită a Administraţiei SUA pentru angajamentul României în cadrul acestui format. 

În cadrul discuţiei a fost abordat şi rolul important al României în zona Europei Centrale 

şi de Sud-Est şi la Marea Neagră, precum şi eforturile semnificative ale ţării noastre în 

ceea ce priveşte consolidarea securităţii şi stabilităţii regionale, mai precizează MAE.  
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Ministrul Bogdan Aurescu a reiterat angajamentul şi acţiunile concrete de sprijin ale 

României în relaţia cu parteneri precum Ucraina şi Georgia, implicarea dinamică şi 

substanţială în cadrul formatelor de cooperare regionale, precum Bucureşti 9, Trilaterala 

România-Polonia-Turcia şi Iniţiativa celor Trei Mări, dar şi angajamentul pentru 

securitatea comună, inclusiv prin contribuţia României în cadrul NATO. 

În cadrul convorbirii a avut loc şi un schimb de evaluări cu privire la situaţia de securitate 

din regiunea Mării Negre şi provocările persistente de securitate pe Flancul Estic al 

Alianţei Nord-Atlantice. În acest context, ministrul Aurescu a pledat pentru necesitatea 

consolidării posturii de descurajare şi apărare a NATO pe Flancul Estic al NATO, la Marea 

Neagră, mai ales printr-o abordare unitară şi coerentă. 

"Cei doi înalţi oficiali au agreat ca România şi SUA să menţină, în următoarea perioadă, o 

coordonare strânsă privind securitatea la Marea Neagră, fiind apreciată contribuţia 

României, inclusiv la nivel conceptual, ţinând cont de expertiza sa regională şi 

poziţionarea geostrategică", informează MAE. 

Ministrul Bogdan Aurescu a discutat cu înaltul oficial american şi despre coordonarea pe 

tema adaptării NATO şi a procesului de negociere a unui Nou Concept Strategic. El a 

accentuat încă o dată importanţa pe care România o acordă creşterii prezenţei militare a 

SUA în România şi la Marea Neagră. 

Şeful diplomaţiei române şi consilierul pentru securitate naţională al SUA au abordat şi 

subiectul consolidării rezilienţei strategice, subliniind importanţa coordonării cu 

partenerii care împărtăşesc aceleaşi valori şi priorităţi, în primul rând la nivel 

transatlantic, precum şi necesitatea promovării în regiune a democraţiei, prosperităţii şi a 

statului de drept. Ministrul Bogdan Aurescu a amintit, în acest context, inaugurarea, la 

Bucureşti, a Centrului Euro-Atlantic pentru Rezilienţă şi a evidenţiat oportunităţile oferite 

de acest hub la nivel transatlantic, precum şi regional. 

Bogdan Aurescu a reiterat importanţa celor două proiecte majore de interconectare 

regională, Rail2Sea şi Via Carpathia, promovate de România inclusiv în cadrul Iniţiativei 

celor Trei Mări, de natură să sprijine dezvoltarea economică şi mobilitatea militară, 

precum şi interesul pentru o implicare, inclusiv financiară, a SUA în concretizarea 

acestora. Astfel, şeful diplomaţiei române a pledat pentru necesitatea consolidării 

prezenţei economice şi de investiţii americane, pe lângă o prezenţă militară 

crescută a SUA în regiune.  
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Ministrul Aurescu a subliniat, şi cu acest prilej, semnificaţia pe care România şi cetăţenii 

români o atribuie accederii în programul Visa Waiver. Astfel, cele două părţi au agreat 

menţinerea unui dialog apropiat în următoarea perioadă pentru a identifica soluţii 

concrete comune care pot contribui la înregistrarea unor progrese tangibile în acest 

sens. Şeful diplomaţiei a evocat şi obiectivul strategic al României de aderare la OCDE, 

informează Agerpres.ro. 

Consilierul pentru securitate naţională a mulţumit pentru măsurile luate de România în 

ceea ce priveşte securitatea reţelelor 5G şi pentru intrarea recentă în vigoare a Acordului 

între Guvernul României şi Guvernul Statelor Unite ale Americii privind cooperarea în 

legătură cu proiectele nuclearo-energetice de la Cernavodă şi în sectorul energiei 

nucleare civile din România, ţara noastră fiind considerată de Administraţia SUA un 

model regional în abordarea acestor domenii strategice. Conform MAE, a fost subliniat 

interesul comun pentru concretizarea rapidă a oportunităţilor de cooperare în sectorul 

energiei nucleare civile din România, care vor aprofunda dimensiunea strategică a 

relaţiei bilaterale. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Parchetul European (EPPO), condus de Laura Codruța Kovesi, a 

deschis de la 1 iunie până în prezent 300 de investigații ce vizează 

posibile cazuri de fraudă cu fonduri europene în valoare de 

aproximativ 4,5 miliarde de euro. 

Potrivit Parchetului European, o parte din investigații a fost atribuită instituției europene 

de către autoritățile naționale când Parchetul și-a început activitatea. Totodată, cele mai 

multe cazuri investigate de EPPO sunt noi, fiind inclusiv bazate pe informații primite din 

partea publicului. 

De exemplu, în cadrul unei investigații din Cehia, trei persoane și, totodată, trei 

companii, sunt suspectate de fraudă, prin depunerea unor facturi false în cadrul unor 

presupuse proiecte științifice ce urmau a fi subvenționate de către Uniunea Europeană. 

Principalul suspect este acuzat că a înființat o rețea complexă de companii offshore pe 

care a folosit-o pentru a crea oferte fictive și pentru a atrage milioane de euro 

în subvenții acordate de UE, din 2011 până în acest an.  
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Autoritățile naționale din statele membre au pus sechestru pe 10 milioane de euro în 

cele 300 de dosare aflate în derulare. Până acum, niciunul dintre acestea nu a vizat 

programul de împrumut Next Generation EU, în valoare de 800 de miliarde de euro: 

“Este încă prea devreme, banii tocmai au început să fie alocați și contractele trebuie încă 

atribuite”, a spus Tine Hollevoet, purtătorul de cuvânt al EPPO, care a mai precizat că 

instituția are în continuare un deficit de 120 de angajați, precum ofițeri de caz și 

anchetatori specializați în cauze fiscale. 

Parchetul European este un organism independent al UE, responsabil cu investigarea, 

urmărirea penală și trimiterea în judecată a autorilor infracțiunilor împotriva intereselor 

financiare ale Uniunii (de exemplu, fraudă, fraudă transfrontalieră, corupție). 

(Sursa: biziday.ro) 

• Ursula von der Leyen prezintă Starea Uniunii Europene în fața 

Parlamentului European 

Președinta Comisiei Europene, Ursula von der Leyen, prezintă Starea Uniunii Europene în 

fața Parlamentului European.  

Președinta Comisiei Europene, Ursula von der Leyen, prezintă miercuri, de la ora 10:00, 

discursul său privind Starea Uniunii Europene în fața Parlamentului European, urmat de 

o dezbatere cu eurodeputații. 

Astăzi, începând cu ora 10:00 (ora României) are loc în Parlamentul European 

dezbaterea privind Starea Uniunii Europene (SOTEU), eveniment care are loc în fiecare 

an în cadrul sesiunii plenare din septembrie, arată un comunicat al Parlamentului 

European. 

Ursula von der Leyen va prezenta impactul activității Comisiei din ultimul an, în special în 

ceea ce privește combaterea crizei sanitare și economice provocate de COVID-19. De 

asemenea, ea va împărtăși eurodeputaților viziunea sa de a răspunde provocărilor cu 

care se confruntă UE, inclusiv redresarea economică, lupta împotriva schimbărilor 

climatice, agenda privind digitalizarea și Conferința privind viitorul Europei. 
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În răspunsurile lor, eurodeputații, vor evalua activitatea Comisiei și inițiativele planificate 

pentru anul următor. De asemenea, își vor prezenta propriile opinii și idei - dezbaterea 

anuală privind starea Uniunii este o șansă pentru eurodeputați de a examina activitatea 

și planurile Comisiei Europene și de a contribui la stabilirea direcției UE. 

„Dezbaterea privind Starea Uniunii Europene reprezintă un moment-cheie pentru a 

demonstra responsabilitatea Comisiei Europene față de reprezentanții UE aleși în mod 

democratic. Acest eveniment anual este semnificativ pentru a promova o Uniune mai 

transparentă și mai democratică. Reprezintă o oportunitate de a aduce Uniunea 

Europeană mai aproape de cetățenii săi, evidențiind principalele puncte de acțiune și 

provocările din anul respectiv. Drepturile cetățenilor și procesul democratic stau la baza 

acestei dezbateri plenare unice”, conform sursei citate. 

(Sursa: Digi 24) 

 

• Parlamentul European consideră că parteneriatele și căsătoriile între 

persoane de același sex ar trebui recunoscute în întreaga UE. Cere 

Comisiei Europene să ia măsuri împotriva României, Ungariei și 

Poloniei pentru încălcarea valorilor UE. 

Într-un comunicat de presă, Parlamentul recomandă Comisiei Europene să sancționeze 

cele trei țări, ale căror parlamentari au votat mai mult “împotrivă” ori s-au abținut: În 

urma hotărârii Curții Europene de Justiție “Coman & Hamilton”, care a constatat că 

dispozițiile referitoare la “soț/soție” din Directiva privind libera circulație se aplică și 

cuplurilor de același sex, Comisia ar trebui să ia măsuri împotriva României, în cazul în 

care guvernul nu actualizează legislația națională pentru a reflecta această hotărâre. 

“UE ar trebui să elimine toate obstacolele cu care se confruntă persoanele LGBTIQ atunci 

când își exercită drepturile fundamentale”, mai arată parlamentul. Rezoluția a fost 

adoptată cu un număr de 387 de voturi pentru, 161 împotrivă și 123 de abțineri. 

“În cele din urmă, eurodeputații iau act de discriminarea cu care se confruntă 

comunitățile LGBTIQ din Polonia și Ungaria.  
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Parlamentul solicită luarea unor măsuri suplimentare la nivelul UE (proceduri de 

constatare a neîndeplinirii obligațiilor, măsuri judiciare și instrumente bugetare) 

împotriva acestor țări”, încheie parlamentul comunicatul de presă. 

Potrivit Europa Liberă, europarlamentarii români au votat astfel: 

Pentru: Cioloș, Pâslaru, Strugariu, Ștefănuță, Tudorache, Mituță; 

Împotivă: Avram, Benea, Ciuhodaru, Grapini, Manda, Nica, Plumb, Tudose, Băsescu, 

Blaga, Buda, Buşoi, Falcă, Hava, Marinescu, Tomac, Terheș, Vincze; 

Abțineri: Botoş, Gheorghe, Motreanu, Mureșean, Nistor, Winkler; 

Au lipsit: Negrescu, Crețu, Bogdan. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

• Reuters: Statele Unite și Uniunea Europeană vor anunța la finalul 

acestei săptămâni o înțelegere privind reducerea accelerată a emisiilor 

de gaz metan, măsuri cu impact imediat asupra industriei energetice, a 

agriculturii și asupra managementului deșeurilor. Vor încerca să atragă 

în acord alte câteva zeci de state, până în noiembrie. 

Potrivit unor documente văzute de Reuters, cele două mari puteri economice și politice 

se vor angaja să reducă emisiile de metan cu cel puțin 30% până în 2030. 

Metanul, care este componenta principală a gazelor naturale, este a doua cauză, după 

dioxidul de carbon, în crearea efectului de seră, menținând mai mult timp căldura 

degajată de pământ și producând încălzirea globală. Guvernele lumii caută acum soluții 

pentru a limita acest fenomen la o creștere de +1,5 grade Celsius față de era 

preindustrială. 

Washingtonul și Bruxellesul încearcă să coopteze și alte state majore în acest pact, 

înaintea summitului climatic de la Glasgow (Scoția) din noiembrie. O astfel de înțelegere 

ar avea, potrivit Reuters, “un impact semnificativ asupra industriei energetice, a celei 

care se ocupă de managementul deșeurilor, dar și a agriculturii”.  
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“Documentul mai arată că durata scurtă de viață atmosferică a metanului (un gaz care se 

descompune mult mai repede decât dioxidul de carbon) sugerează că luarea unor 

măsuri acum poate reduce rapid rata încălzirii globale”, se arată în proiect de acord, citat 

de Reuters. Un document separat enumeră câteva zeci de țări pe care Statele Unite și UE 

vor încerca să le determine să se alăture angajamentului. Printre acestea se numără 

China, Rusia, India, Brazilia, Marea Britanie și Arabia Saudită. 

Un raport al Grupului interguvernamental privind schimbările climatice, publicat luna 

trecută arată că industria petrolieră are cel mai mare potențial de reducere a emisiilor de 

metan în acest deceniu, în primul rând prin repararea conductelor de distribuție și a 

depozitelor de stocare a gazelor naturale. Imaginile din satelit și filmările în infraroșu au 

arătat că acestea, dar și zonele de exploatare a petrolului din SUA, Mexic, dar și din țările 

europene sunt surse majore de emisie a metanului în atmosferă. Angajamentul SUA-UE 

va viza toate aceste surse dar și minele dezafectate de cărbune (în care se formează de 

asemenea pungi de metan), agricultura și depozitele de deșeuri, care prin 

descompunere crează emisii de metan. 

Potrivit unui raport exclusiv al BBC, numărul zilelor în care undeva pe planetă se 

înregistrează o temperatură de peste 50 de grade Celsius s-a dublat, de la 14 zile în 

1980, la 26 de zile acum. 

(Sursa: biziday.ro) 


